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Esityslista  3/2022 

Lahden kaupungin vammaisneuvosto 

Aika: 29.3.2022 klo 16.15 

Paikka: Fellmannia, kokoustilat Ars/Cultura 

Läsnä:  

Saija Granlund puheenjohtaja 

Tomi Honkanen varapuheenjohtaja 

Seppo Mustonen jäsen 

Jari Vaalajoki jäsen 

Anna-Maria Mitchell jäsen       Poissa 

Päivi Lithén varajäsen       Paikalla 

Mikko Virtanen jäsen, Päijät-Hämeen neuroyhdistys ry   Poissa 

Susanna Koponen varajäsen       Paikalla 

 

Asiantuntijat  

Elisabeth Hästbacka  Vaasan kaupungin esteettömyyskoordinaattori, klo 16.25–16.55  

 Esittely Vaasan kaupungin esteettömyystunnuksesta ja -kriteereistä 

Tiia Bucovschi  harrastuskoordinaattori, klo 17–17.30 

Esittely Lahden mallista ja nuorisopalveluiden vammaispoliittisen 

ohjelmatyön kirjauksista 

 

 

1 § Kokouksen avaus 

Puheenjohtaja avasi kokouksen. 

 

 

2 § Läsnäolijoiden toteaminen 

Todettiin läsnäolijat. 
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3 § Edellisen kokouksen muistion hyväksyminen 

Hyväksyttiin edellisen kokouksen muistio 24.2.2022 

 

4 § Esteettömyyskartoitus ja -kriteerit Lahdessa 

Keskustellaan Elisabeth Hästbackan esityksen perusteella esteettömyyskartoituksesta ja siihen 
liittyvistä kriteereistä, lisätietoja Vaasan toteutuksesta oheisesta linkistä: www.vaasa.fi/tietoa-
vaasasta-ja-seudusta/kehittyva-ja-kansainvalinen-vaasa/kaupungin-kehittaminen/esteettomyys/ 
 
Ohessa linkki esteettömän rakentamisen ohjeisiin Helsingin kaupungin sivuille, 
www.hel.fi/helsinkikaikille/fi/ohjeita-suunnitteluun/esteettoman-rakentamisen-ohjeet  
Käytännön ohjeisto syntyi Helsingin, Espoon, Joensuun, Tampereen, Turun ja Vantaan kaupunkien 
yhteistyönä vuonna 2004. Työohjeet valmistuivat Helsinki kaikille -projektin johdolla ja sosiaali- ja 
terveysministeriön tuella. 
 
Kartoitus ja kriteerien laatiminen vaativat paljon työtä. Pohditaan miten esteettömyyskartoitus ja 
esteettömyystunnus olisi mahdollista toteuttaa Lahdessa.  
 
Elisabeth Hästbacka aloitti kertomalla esteettömyystunnuksen taustasta. Vammaisneuvosto piti 
Vaasassa käytössä olevaa esteettömyystunnuksen lomaketta selkeänä ja helposti täytettävänä.  
 
Kartoituksesta Elisabeth Hästbacka kertoi seuraavaa: Vaasassa on tehty kartoituksia eri puolilla 
kaupunkia. Vaasassa on käytössä karttasovellus, joka on mobiilisovellus, jonka mukaan on tehty 
seurantaa kriteereiden pohjalta. Esteettömyyskartoituksen raportti on saatavilla Vaasan kaupungin 
sivuilla, Elisabeth Hästbacka luvannut toimittaa vammaisneuvoston jäsenille linkin, jota kautta pääsee 
tutustumaan esteettömyyskartoituksen raporttiin. 
 
Vammaisneuvosto kävi keskustelua Elisabeth Hästbackan esityksen perusteella 
esteettömyyskartoituksesta ja siihen liittyvistä kriteereistä. 
 
Esteettömyyskartoitus herätti paljon keskustelua ja todettiin esityksen olevan erinomainen ja 
mielenkiintoinen. Puutteista haluttiin lisää tietoa, onko niitä paljon ja minkälaisia on havaittu.  
 
Keskusteltiin myös, haluaako vammaisneuvosto, että Lahdessa tehdään vastaavanlaista kartoitusta 
kuin Vaasassa ja vammaisneuvosto kannatti asiaa. Lahden kaupungilla on myös palautejärjestelmä, 
joka todettiin hyväksi. Vammaisneuvosto oli kiinnostunut Vaasassa käytössä olevan 
karttasovelluksesta, jonka kautta voisi selvittää esteettömyydet. Katsotaan Vaasan kaupungilta mallia. 
Sovittiin jaettavaksi Vaasan kartoitus kaikille vammaisneuvon jäsenille ja käydään sitä läpi.  
 
Pohditiiin, olisiko kunnallistekniikka mahdollisesti yhteistyökumppani. Mietittiin myös olisiko saatavilla 
erillistä rahoitusta kesätyöntekijän ottamista varten ja selvitetään asiaa. Keskusteltiin myös olisiko 
julkiseen tilaan saatavilla esteettömyyskriteeriä korkeampaa luokkaa, olisiko suunnittelun puolelta 

http://www.vaasa.fi/tietoa-vaasasta-ja-seudusta/kehittyva-ja-kansainvalinen-vaasa/kaupungin-kehittaminen/esteettomyys/
http://www.vaasa.fi/tietoa-vaasasta-ja-seudusta/kehittyva-ja-kansainvalinen-vaasa/kaupungin-kehittaminen/esteettomyys/
www.hel.fi/helsinkikaikille/fi/ohjeita-suunnitteluun/esteettoman-rakentamisen-ohjeet%2520
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asiaan apua. Keskusteltiin myös siitä pitäisikö katusuunnittelun tai rakennustyöryhmän puolelta kutsua 
joku käymään ja avaamaan asioita enemmän. Todettiin, että ehdottomasti tällainen kannattaisi 
aloittaa ja se aloitettaisiin Lahden keskustan alueelta. 
 
Sanna Virta lupasi selvittää asiaa kaupunkisuunnittelusta, tulisiko sieltä joku kertomaan ja selvittämään 
asiaa. Sanna selvittää saako LAB-ammattikorkeakoulusta opiskelijaa kesätöihin tai olisiko siellä 
kiinnostusta opinnäytetyön tekemiseen aiheesta.  
 
 
Puheenjohtaja totesi, että Elisabeth Hästbackan esittely antaa paljon tietoa Lahden kaupungille, miten 
asiaa voitaisiin käydä läpi ja suunnitella.  
 
 

5 § Lausunto palveluliikenteen seudullisen kehittämisen ja kuljetusten yhteensovittamisen 
selvityksestä 
 
Päijät-Hämeen alueelle on laadittu kuntien toiveesta selvitys palveluliikenteen seudullisesta 
kehittämisestä ja kuljetusten yhteensovittamisesta. Selvityksen on laatinut Ramboll Oy. 
Joukkoliikennelautakunta pyytää kunnilta ja Päijät-Hämeen hyvinvointiyhtymältä lausuntoa 
selvityksestä 30.5.2022 mennessä. Selvitys ja lausuntopyyntö on lähetetty neuvostolle etukäteen. 
Käydään keskustelua aiheesta. Sanna Virta kokoaa neuvoston kommentit, koostaa niiden perusteella 
lausunnon ja kierrättää sen neuvostolla sähköpostitse sekä lähettää lausunnon 
joukkoliikennelautakunnalle.  
 
Selvitys on jaettu liitteenä sähköpostitse. Vammaisneuvosto kävi keskustelua selvityksen pohjalta.  
 

- Todettiin selvitys laajaksi.  
- Käytiin yhteenvetoa lävitse toteutumismahdollisuuksista sekä kustannusten arvioinnista. 
- Pyörätuolissa joukkoliikenteessä oltava turvavyö.  
- Kalusto tullaan kilpailuttamaan.  
- Täytyisi saada selvitys minkälaisella kalustolla pystytään operoimaan sekä huomioimaan tuolin 

kiinnittämiseen 
- Todettiin, että taksilla pystyy hyvin liikkumaan eikä tarvitse välttämättä avustajaa.  
- Varausjärjestelmä, onko mahdollista toteuttaa. 

 
Vammaisneuvostossa heräsi myös keskustelua mm. bussien tilojen pienentymisestä. Todettiin myös, 
että koronan takia taksien yhdistely on mahdotonta. 
 
 
 
6 § Kannanotto Vammaisneuvoston ja Päijät-Hämeen hyvinvointialueen välisen yhteistyön 
toimintamallista 
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Kannanotossaan Vammaisneuvosto esittää neuvoston ja Päijät-Hämeen hyvinvointialueen väliseen 
tulevaan yhteistyöhön suunnitelmallista toimintamallia. Asiasta on käyty laaja keskustelu 24.2. 
kokouksessa. Tehdään kannanottoon muokkauksia tarvittaessa ja hyväksytään se. Sanna Virta lähettää 
kannanoton Päijät-Hämeen hyvinvointikuntayhtymälle.  
 
Vammaisneuvosto kävi keskustelua kannanotosta. Vammaisneuvosto totesi, että on paljon kanavia, 
joiden kautta saadaan tietoa. Pidettiin tärkeänä, että asioista tulee tieto tarpeeksi ajoissa. 
Vammaisneuvoston kanta oli, että asian voi laittaa eteenpäin. Vammaisneuvosto esittää 
hyvinvointialueen hallintosääntöön lisäyksen, että vammaisneuvoston jäsenien pitäisi saada olla läsnä, 
kun heitä koskevia asioita käsitellään.  
 
 
7 § Esitys joukkoliikennelautakunnalle bussinkuljettajien kokemuskoulutuksesta  
 
Vammaisneuvosto esittää joukkoliikennelautakunnalle näkövammaisten ja liikuntaesteisten 
matkustamisen haasteisiin liittyvää kokemuskoulutuksen järjestämistä bussinkuljettajille sekä 
koulutuksen huomioimista tulevissa liikennöitsijöiden kilpailutuksissa. Esitys on lähetetty etukäteen 
neuvostolle kommentoitavaksi. 
 
Vammaisneuvosto kävi asiaa läpi. Sanna lisää esitykseen vielä tiedon siitä, että kokemuskouluttajat 
tuovat paikalle kaiken tarvittavan koulutusmateriaalin ja apuvälineet, ja lähettää esityksen 
joukkoliikennelautakunnalle. 
 
 
 
8 § Lumen auraus invapaikoilta ja katujen sekä kevyen liikenteen väylien talvikunnossapito 

Katujen kunnossapidosta on talven aikana keskustelu paljon ja invapaikkojen huonosta aurauksesta 
tehty äskettäin verkkoartikkeli Lahen uutisissa: https://lahenuutisia.vuodatus.net/lue/2022/03/lumenajo-
epajarjestyksessa.  
 
Esittelijä ehdottaa, että otetaan tämä asia käsittelyyn vammaisneuvoston, vanhusneuvoston ja 
nuorisovaltuuston yhteisessä kokoukseen 12.5., jossa voidaan laatia yhteinen kannanotto ensi talven 
kunnossapitoa varten.  
 
Ehdotus hyväksyttiin ja asia otetaan käsittelyyn vammaisneuvoston, vanhusneuvoston ja 
nuorisovaltuuston yhteiseen kokoukseen 12.5.  
 
Vammaisneuvosto esitti, voisiko Lahden kaupungin kunnossapitopäällikkö Pasi Leppäahon kutsua 
kokoukseen esittelemään asiaa. Vammaisneuvosto keskusteli autoliiton tarjoamasta apista, josta näkisi 
vapaat invapaikat.  
 

https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=https://lahenuutisia.vuodatus.net/lue/2022/03/lumenajo-epajarjestyksessa&data=04%7C01%7C%7C85a1c55b98a941c63b9508da058013f3%7C498c67c0b7e841728d13787d1b3aae5c%7C1%7C0%7C637828344909873179%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0=%7C3000&sdata=UdihEp95HVHnfJWIRIMXlYzn1cD3OYocQf15w16ikAQ=&reserved=0
https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=https://lahenuutisia.vuodatus.net/lue/2022/03/lumenajo-epajarjestyksessa&data=04%7C01%7C%7C85a1c55b98a941c63b9508da058013f3%7C498c67c0b7e841728d13787d1b3aae5c%7C1%7C0%7C637828344909873179%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0=%7C3000&sdata=UdihEp95HVHnfJWIRIMXlYzn1cD3OYocQf15w16ikAQ=&reserved=0
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Sovittiin myös, että pidetään teams-kokous keskiviikkona 6.4 klo 15.00–16.30, jossa 
asiantuntijaesittelyt, asiantuntijoina kunnossapitopäällikkö Pasi Leppäaho/ Lahden kaupunki ja Erkki 
Wahlfors, Royal Cycling Team /Liikenneturvallisuustyöryhmä.  
 
 

Seuraavan kokouksen aiheet 

 
Vammaisneuvoston seuraava kokous pidetään yhdessä vanhusneuvoston ja nuorisovaltuuston kanssa 
torstaina 12.5. klo 16.15. Paikka ilmoitetaan myöhemmin. Keskustellaan aiheista, joita voisimme 
käsitellä kokouksessa lumenaurauksen ja katujen kunnossapidon lisäksi. Apuvälinepalvelu: onko 
Lahdessa auki viikonloppuisin. 
 
 

9 § Muut asiat 

 

- Tiia Bucovschin esitteli Lahden mallia ja nuorisopalveluiden vammaispoliittisen ohjelmatyön 

kirjauksia.  

Harrastustakuu on kaupungin kärkihanke, jolla varmistetaan lasten ja nuorten 
harrastusmahdollisuus eri toimijoiden kanssa. Opetus- ja kulttuuriministeriön erityisavustuksen 
päätavoite on, että kaikilla lapsilla ja nuorilla on harrastusmahdollisuus, joka toteutetaan 
koulupäivän aikana.  

 

- Vammaisneuvosto kävi keskustelua esitellystä Lahden mallista ja nuorisopalveluiden 
vammaispoliittisen ohjelmatyön kirjauksista. Tiia Bucovschi tiedusteli vammaisneuvostolta, 
minkälaista yhteistyötä voitaisiin mahdollisesti tehdä. 
 
Vammaisneuvosto piti esitystä mielenkiintoisena ja keskusteli asiasta. Vammaisneuvosto toi 
myös esille onko otettu huomioon päivätoiminnan erityisnuoret, joille pitäisi järjestää 
toimintaa, onko huomioitu yhteistyö kehitysvammaisten eri järjestöjen kanssa ja minkä ikäisille 
toiminta on tarkoitettu. Sanna toimittaa lisäinfoa. 

 

- Finnkinon maksukäytännöt: ”Finnkinolla ei ole ollut korona-aikana mahdollista maksaa 
käteisellä. Kaikilla ei kuitenkaan ole pankkikorttia ja käytännössä siis tarvitsee edunvalvojan tai 
vastaavan paikalle maksamaan lipun ja syömiset. Sarjalipulla voi kiertää lipun oston, mutta 
eväät jää saamatta, kun omia ei saa tuoda, eikä paikan päältä ostaminen onnistu. Asiasta on 
jätetty palautetta Finnkinolle, mutta asia ei ole muuttunut.” Päätettiin, että ei tehdä 
kannanottoa, koska elokuvalippu ja herkkuliput on mahdollisuus ostaa etukäteen.  
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- Yhteinen ruokailu järjestetään Malskin Bistroon keskiviikkona 20.4. klo 16–15–18.15. Sanna Virta 

lähettää menuvaihtoehdot ja ilmoittautumislomakkeen. Ruokailuun kutsutaan vain varsinaiset 
jäsenet tai heidän ollessa estyneitä varajäsenet. 

- Muut esiin tulevat asiat 
 

 
 

10 § Kokouksen päättäminen 

 

Kokous päättyi klo. 18.37 

 

 


